

الدور العربي والأفريقي في تسوية الصراع في دارفور (2003- 2013)

ملخص الدراسة

نجوى محمد علي البشير

أستاذ مساعد، قسم العلوم السياسية، كلية الحقوق والعلوم السياسية، جامعة الملك سعود

تناقش هذه الدراسة الدور الإقليمي العربي والأفريقي في تسوية الصراع العسكري الدائر منذ عام 2003م بإقليم دارفور بغرب السودان بين الحكومة السودانية والحركات القبلية المسلحة بالإقليم. وتأتي أهمية تحليل هذا الدور في ظل تدويل الصراع الداخلي في الإقليم وتوجيه اتهامات إلي قيادات سودانية علي سدة الحكم مثل تهمة الإبادة الجماعية وجرائم الحرب.

باستخدام المنهج الوصفي المقارن، تبين الدراسة بأنه بالرغم من التنافس والتباين في دور الفاعلين من الحكومات والمنظمات العربية والأفريقية وحرص كل منهما علي المحافظة علي امن النظام السوداني علي حساب الأزمة الإنسانية بالإقليم، ألا أنه هنالك إمكانية لدور عربي-أفريقي فاعل لتسوية الصراع في إقليم دارفور-دور يعتمد علي المؤسسية ويعطي فرصة لكل من الجامعة العربية والاتحاد الأفريقي ليكونا أحد الفاعلين في المجتمع الدولي أسوة بالأمم المتحدة لحل الأزمات الإنسانية والسياسية في الوطن العربي والقارة الأفريقية.

Abstract in English

THE AFRICAN AND ARAB ROLES IN THE PROCESS OF CONFLICT RESOLUTION IN DARFUR (2003-2013)

**Nagwa Mohamed Ali ELBashir, Assistant Professor,
Dept. of Political Science, College of Law and Political Science, King Saud University**

This study examines the regional role of both African and Arab States in resolving the ongoing armed conflict in Darfur between the Sudanese government and tribal militia in the region which took place since 2003. The significance of analyzing the role of such regional actors stems from the fact that the internal Darfur conflict has been internationalized and that some Sudanese political leaders are accused of Genocide and war crimes.

Applying the descriptive and comparative methods, the study concludes that despite the competition and disparity in the role of the Africans and the Arabs as regional Actors and the keenness of both to maintain the security of the Sudanese regime at the expense of humanitarian crisis in Darfur; there is potentiality for active Afro-Arab role in contributing to the process of peace agreements in Darfur based on institutions. Such a role would enable both the Arab League (AL), and the African Union (AU) to act, equally, with United Nation (UN) and become one of the essential Actor in resolving Humanitarian and political crises in the Arab world as well as the African continent